
Matemàtica Europea; i a Carles Casacuberta,
per compartir amb mi la seva dilatada expe-
riència en qüestions de la Societat Matemàtica
Europea i donar-me sempre molts bons con-
sells. Finalment, agraeixo la col·laboració i
la paciència dels editors de la SCM/Not́ıcies

durant aquests anys: Enric Ventura, Xavier
Jarque i Albert Avinyó. Una menció especial
a Xavi Jarque per tot el seu suport com a
president de la SCM!

Segueixo a la vostra disposició i us deixo en
bones mans. Bona feina, Mart́ı!

Reunió de presidents de les societats filials de l’EMS
Xavier Jarque
President de la SCM

Com cada any, en cap de setmana, s’ha fet la
trobada de presidents de les societats de ma-
temàtiques membres de l’EMS (vegeu http://
euro-math-soc.eu/meetings-presidents).
La idea és organitzar una trobada anual de tots
els membres, representats pel seu president o
per la persona que el president designi, per
informar dels temes del dia a dia de l’EMS
i proposar debats tant d’actualitat com de
poĺıtica cient́ıfica i matemàtica. La trobada,
doncs, no pren decisions executives, només és
informativa i de debat. Les qüestions executives
corresponen al comitè executiu i al Council (és
a dir, l’assemblea) que es reuneix cada dos anys.
La propera trobada del Council serà el 2018 i
la següent el 2020, coincidint amb l’European
Congress of Mathematics d’Eslovènia.

Malgrat que, com dèiem, la trobada de
presidents no és executiva penso que és una
gran idea i enforteix els lligams entre les
diferents societats i cohesiona l’EMS. Aquest
any ha estat a Lisboa, convidats per la Societat
Matemàtica Portuguesa (SMP) en el mateix
lloc on es va fer la primera trobada de pre-
sidents de l’EMS. També com cada any, la
trobada comença el dissabte al migdia i s’acaba
diumenge a l’hora de dinar. La reunió van tenir
lloc al museu de la Fundação Calouste, molt a
prop de la plaça Espanya a Lisboa. L’edifici de
la fundació té com a peça més representativa un
quadre (o si voleu una obra d’art en un sentit
més ampli) d’Almada Negreiros, en què l’autor
juga amb diverses figures geomètriques i raons
numèriques per plasmar la seva obra. Podeu
veure’n informació a https://gulbenkian.
pt/almada-comecar/en/. Just abans de sopar
un estudiós de la seva obra en col·laboració amb
un professor de la Universidade de Lisboa van
explicar el valor art́ıstic i matemàtic de la seva
obra (vegeu la fotografia).

L’acte d’obertura de la reunió va ser a
càrrec de Manuel Heitor, enginyer mecànic i
ministre de Ciència, Tecnologia i Ensenyament
Superior. Després, el president de la SMP, Jorge
Buesco, va fer una presentació de la societat.
Ens va explicar que va ser fundada el 1940 i
actualment té un 800 socis (com la SCM!) dels
quals majoritàriament són professors universi-
taris però també s’hi compten professors d’en-
senyament obligatori que alhora tenen la seva
pròpia organització (la FEEMCAT portuguesa,
per dir-ho d’alguna manera). L’any 1937 va
sortir el primer volum de la Revista Portugalia
Matematica, la revista de recerca de la societat,
actualment en el tercer quartil del JCR. També
publiquen un butllet́ı i una gaseta. Una acti-
vitat rellevant que tenen és l’organització de
l’Olimṕıada Matemàtica fase portuguesa, i de
fet el proper 2018 organitzaran (amb la RSME)
l’Olimṕıada en la fase iberoamericana.

Un cop feta aquesta presentació el president
de l’EMS, Pavel Exner, va començar el seu
informe. Va ser llarg i només comento aquells
aspectes que crec que tenen més interès per als
lectors de la SCM/Not́ıcies.

• L’EMS rep darrerament força peticions de
suport a qüestions de caràcter més poĺıtic
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que cient́ıfic (temes com la immigració o
situacions de col·legues en päısos en situació
de guerra, etcètera). Malgrat que l’EMS no
es pot evadir de la realitat dels esdeveniments
que vivim, cal mesurar bé els posicionaments.

• En els darrers mesos han sortit dos vicepresi-
dents del comitè executiu de l’EMS (Franco
Brezzi i Martin Raussen), i han entrat dos
nous substituts (Volker Mehrmann i Armen
Sergeev). Es dona la benvinguda als nous
membres i s’agraeix la feina feta a qui deixen
la responsabilitat.

• Després de Rio de Janeiro, només hi ha
dues candidatures per a l’organització de l’In-
ternational Congress of Mathematics, i són
Paŕıs o Sant Petersburg. Per tant, Europa
acollirà altre cop l’ICM. L’EMS se’n felicita i
dona suport expĺıcit a les dues candidatures.

• Darrerament l’EMS ha posat l’accent en ac-
tivitats de matemàtiques en päısos en procés
de desenvolupament. En particular hi ha un
acord amb la Simons Foundation (https://
www.simonsfoundation.org/) per invertir
fins a 250.000 dòlars en un programa de
quatre anys d’activitats matemàtiques en
päısos de l’Àfrica.

• En el darrer any l’EMS ha guanyat uns dos-
cents socis. Els estudiants (tant de grau com
de doctorat) continuen tenint l’opció de fer-se
socis gratüıtament adjuntant una carta d’un
tutor o director de tesi; aquests socis, però,
no reben la revista (només accés electrònic).
Potser podŕıem pensar en una acció semblant
per a la SCM?

• Es demanarà a les persones que són membres
dels diferents comitès de l’EMS que siguin
també membres individuals. El fet que ac-
tualment alguns membres dels comitès no
siguin membres individuals ha causat algun
problema. El president, a més, insisteix en
la importància que les persones que tenen
representació a l’EMS en siguin membres in-
dividuals. De fet, fa saber que diverses de les
persones que seuen a la reunió de presidents
no són membres individuals. Sense voler fer
sang mostra el seu desacord i demana a
tothom que no és membre individual faci el
pas com abans millor (el representant de la
SCM és membre individual des del 2012).

• També hi ha problemes amb els membres
institucionals que han deixat de pagar la
quota. La posició de l’EMS no vol ser com
la IMU (expulsió en cas que hi hagi tres
endarreriments) però s’estan fent gestions
per revertir la situació.

• S’està fent feina al web (i en general la
comunicació electrònica de l’EMS) amb l’ajut
inestimable de Vicente Muñoz (RSME) i
Milagros Izquierdo (Swedish Mathematical
Society). En particular s’ha contractat l’em-
presa MathHire.org (https://mathhire.
org) per gestionar ofertes de treball per a
matemàtics; després d’un temps prudencial
sobre els resultats obtinguts es farà la reno-
vació del contracte o no.

• El comitè executiu està valorant ofertes per
part de les societats membres per decidir
on fer les properes trobades periòdiques de
l’EMS (presidents, councils, math-weekends,
etcètera). Actualment hi ha fixats les assem-
blees dels anys 2018 i 2020, a Praga, del 22
al 24 de juny, i Portoroz (coincidint amb
el 8ECM), respectivament. La SCM ja ha
manifestat al president de l’EMS l’oferta que
alguna de les activitats es facin a Catalunya,
però la voluntat de l’EMS és que algunes
societats menys actives prenguin la iniciativa
(la SCM ha estat seu de diverses activitats en
els darrers anys). Estem, doncs, a l’espera.

• En el Council de Praga deixen el càrrec
a l’executiva el president de l’EMS i el
vicepresident Volker Mehrmann. Per tant, hi
haurà eleccions.

• En els propers mesos les societats hauran de
presentar els possibles candidats per formar
part del comitè cient́ıfic del 8ECM (aix́ı com
els possibles membres dels jurats dels premis
que s’atorguen durant el congrés). La SCM
ja està fent la feina a través del seu comitè
cient́ıfic.

Per trencar una mica la monotonia de
l’informe, després d’aquest punt hi va haver
la presentació del congrés 8ECM de Portoroz
(Eslovènia). Serà al mes de juliol del 2020. Tota
la informació que hi ha disponible a dia d’avui
la podeu trobar a http://www.8ecm.si. Els
punts més rellevants de la presentació van ser
els següents:
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1. El Council just abans del congrés es farà a
prop de Ljubljana.

2. Hi haurà menys plenary speakers que a
Berĺın.

3. Només s’acceptaran com a congrés «satèl·lit»
del 8ECM aquells que justifiquin molt bé la
connexió amb el 8ECM. S’ha donat el cas
que alguns congressos satèl·lits, per diferents
raons, provoquen que els seus participants no
participin en l’ECM. Hi haurà avantatges per
als participants dels satèl·lits en el pagament
de les quotes d’inscripció.

4. S’aprofitarà que la localització és costanera
per preparar moltes activitats familiars (per
a nenes i nens) per fomentar la participació
d’investigadors amb les famı́lies.

Un cop acabada la presentació, el president
de l’EMS va demanar que els membres dels
diversos comitès cient́ıfics del 8ECM assisteixin
al congrés (cosa que no sembla que hagi passat
a Berĺın). A continuació es va seguir amb
l’informe del president.

• La situació econòmica de l’EMS és bona.
De fet, el 2018 hi haurà més finançament
(òbviament seguint els mateixos estàndards
d’excel·lència cient́ıfica) per a activitats fi-
nançades per l’EMS ja que l’any passat no
es va finançar tot el que estava previst. No
sé si quan pugueu llegir aquest article ja no
hi serem a temps, però la data ĺımit per
participar-hi és el 30 de setembre de 2017
(per a les activitats de l’any 2018).

• També es va parlar de les discussions sobre el
proper programa marc de la UE (el que subs-
tituirà l’Horizon 2020). Sembla que l’ERC
seguirà disposant de força capacitat i que
l’actual president, Jean-Pierre Bourguignon,
seguirà en el càrrec un altre mandat. Amb
tot, hi va haver diverses veus que van ser
molt cŕıtiques amb l’esperit dels programes
de l’ERC, en què molt pocs investigadors
acumulen la major part del finançament.
Alguns representants de societats (recordo
segur el president de la Societat Matemàtica
Italiana) diuen que aquesta poĺıtica no és
l’apropiada per fer caminar la recerca en
matemàtiques.

• L’any 2018 serà l’any de la biologia ma-
temàtica. Hi haurà moltes activitats centra-
des en aquest àmbit de recerca. La informació
la podeu trobar a http://euro-math-soc.
eu/year-mathematical-biology-2018.

• El punt de l’informe següent són les ac-
tivitats dels diferents comitès de l’EMS.
Podeu trobar-ne tota la informació a http:
//euro-math-soc.eu/committees. Destaco
aqúı només alguns punts. S’ha canviat el
comitè d’educació per tal que tingui un perfil
més aplicat i no de teoria de l’educació (és a
dir, almenys aix́ı ho vaig entendre, es busca
més un comitè de «professors» que d’investi-
gadors en «didàctica de les matemàtiques»).
També s’informa que el comitè d’ètica (el més
jove dels comitès) va fent la seva feina en
el camp dels plagis o les còpies, però que és
dif́ıcil ja que no hi ha una legislació universal
sobre aquest tema i, per tant, només es poden
posar els fets en el coneixement dels qui
poden prendre decisions, però no es poden
adoptar decisions executives des del comitè.
S’ha creat un nou comitè sobre publicacions
i comunicació electròniques.

• L’EMS té la Publishing House com a editorial
de referència per a les seves publicacions.
L’editorial té 15 anys d’història. El president
va fer algunes consideracions economicolegals
que prefereixo no reflectir ja que no les
recordo amb prou detall i no voldria exposar
dades que no corresponen exactament a la
realitat. En tot cas és un tema delicat.

• La IMU ha d’escollir nou president i secretari.
Malgrat que en aquell moment no se sabia,
ara ja és públic que el comitè de nominacions
de la IMU ha proposat Carlos Kenig (Estats
Units) i Helge Holden (Noruega), com a IMU-
president i IMU-secretari, respectivament,
per al peŕıode 2019-2022. L’elecció tindrà lloc
a l’Assemblea General de Sao Paulo.

• Yves Meyer ha guanyat el premi Abel 2017.

En aquest punt de l’informe es va fer una
pausa per escoltar algunes presentacions. Us
parlo aqúı de les que em van semblar més
interessants.

La presentació de les activitats de
l’Edimburgh Mathematical Society (amb la
qual la SCM farà una trobada conjunta al
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mes de setembre del 2017, dels dies 27 al 29;
de fet, aquesta trobada és el retorn de la que
vam fer a Barcelona l’any 2014). La Societat
Matemàtica d’Edimburg es va fundar el 1883
i actualment és membre del UK Council of
Mathematical Sciences. Les seves activitats fan
referència a recerca i ensenyament obligatori.
Editen la revista Proceedings of the Edinburgh
Mathematical Society, que és la seva principal
font de finançament. Dins de la societat el
tema d’actualitat més important és l’efecte
que tindria (tindrà) el Brexit o, eventualment,
un referèndum que resultés la proclamació de
la independència d’Escòcia. Va explicar-ne els
pros i contres dels diversos escenaris.

La segona presentació va ser a càrrec del
vicepresident de la Societat Matemàtica de
Turquia. Va explicar els preparatius de la
conferència de matemàtiques del Caucas, que
de fet és una trobada conjunta de set societats
matemàtiques de la regió. S’havia de fer l’agost
de l’any 2016, però es va suspendre pels pro-
blemes poĺıtics que va viure (i viu) Turquia. Es
farà a la ciutat de Van, a l’interior de Turquia.

Finalment, el representant de la societat
matemàtica francesa va explicar algunes nove-
tats sobre aquesta entitat. Ens va comunicar
que el CIRM (Centre Internacional de Recerca
Matemàtica) està construint un edifici annex
per poder acollir més persones durant els
congressos. També ha ampliat el programa
Research in Pairs per poder passar uns dies

al CIRM en grups de no més de quatre o
cinc persones que treballen en un projecte de
recerca comú. Han organitzat una competició
matemàtica per a joves amb format molt
semblant als que organitzem des de la SCM i la
FEEMCAT. Es proposen deu problemes i cal
resoldre’ls en deu dies per grups. Finalment,
també va informar que l’any 2016 es va fer
el primer congrés de recerca matemàtica de la
societat matemàtica francesa i l’any 2018 se’n
celebrarà la segona edició. No m’he equivocat:
la SMF ha organitzat el primer congrés l’any
2016... i la SCM el primer l’any 2014 i el segon
l’any 2017; aix́ı que no estem tan malament!

El diumenge al mat́ı el vam dedicar a
parlar de qüestions més obertes. El president
va proposar diversos temes. El més destacat va
ser una discussió llarga sobre les publicacions en
paper versus les publicacions electròniques. Es
van considerar els pros i contres. Òbviament,
reduir els costos que la societat paga per la
recerca (molts dels quals són per pagar l’accés
a les publicacions) anava a favor de publicar
en versió electrònica. En contra dos arguments
força diferents. D’una banda, algunes societats
tenen com a font de recursos principal la
«venda» de la revista (inclosa la mateixa EMS).
De l’altra, els processos de referee de moltes
revistes open acces no semblen prou sòlids.

Fins aqúı arriba aquest informe. Insisteixo:
la reunió de presidents és una molt bona decisió
de l’EMS.

Noticiari

Les universitats informen
Activitats divulgatives del Departament de Matemàtiques de la UAB
Armengo Gasull
Coordinador de Relacions amb Secundària
Departament de Matemàtiques de la UAB

A banda de les les classes preparatòries
per a l’Olimṕıada Matemàtica i les pro-
ves Cangur de les quals ja parlàvem en el
número anterior, durant el present curs el
nostre departament s’ha centrat en la cele-

bració dels ja esperats Dissabtes de les Ma-
temàtiques i en la participació en diverses
activitats preparades conjuntament amb l’Ins-
titut de Ciències de l’Educació (ICE) de la
UAB.
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